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علاوه بر بازار مس�كن كه اين روزه�ا در حوزه 
قيم�ت، س�رمايه گذاري در س�اخت و ميزان 
معاملات و انحصار بخش هاي�ي چون بانك ها 
و هلدينگ ه�اي ب�زرگ اقتص�ادي، زمي�ن 
و س�اختمان هاي بلااس�تفاده و كم استفاده با 
نارسايي مواجه است، بازار خودرو نيز در حوزه 
قيمت، توليد كيفي متناسب با استاندارد جهاني 
و تقاضاي مصرفي بازار، انحصار خودروسازان 
داخلي بر بازار داخلي، بي توجه�ي به واردات 
خودرو و عرضه آن به نرخ جهاني با چالش هاي 
اساسي روبه رو است، به طوري كه تقاضا براي 
خريد خودروي داخلي و خارجي مزايده اي به 
مراتب از عرضه بيشتر اس�ت، نمونه آن وجود 
2۳ هزار درخواس�ت خريد براي  هزار دستگاه 
خودروي مزايده اي سازمان اموال تمليكي است. 
نارس��ايي در مديريت اقتصاد كلان موجب ش��ده 
است هر س��اله رش��د حجم نقدينگي به مراتب از 
رشد اقتصادي بيشتر باشد و از آنجا كه توليد داخل 
و واردات نمي توان��د بازار را در بعد پاس��خگويي به 
تقاضاي مصرفي و سرمايه اي مديريت كند، پيوسته 
شاهد كاهش ارزش پول ملي و رشد تورم در اقتصاد 
هستيم، به ش��كلي كه از يك طرف بخش زيادي از 
مردم جامعه تحت آسيب هاي ناشي از ضعف رشد 
اقتصادي و تورم در شرايط فقر در معيشت هستند و 
از طرف ديگر بخش سرمايه دار جامعه از ناحيه تورم، 
ارزش دارايي هاي شان بدون زحمت افزايش مي يابد 
و به دليل ضعف نظام مالياتي اش��خاصي كه بدون 
زحمت صرفاً از ناحيه رشد تورم انتفاع اقتصادي كلان 

مي برند، ماليات چنداني هم پرداخت نمي كنند. 
وضعيت و روند پولي و مالي كشور به گونه اي است 
كه نقدينگي زيادي خلق مي شود و اين نقدينگي به 
شكل سيستماتيك جذب تقويت توليد نمي شود، از 

اين رو در اثر كمبود كالا و ازدياد نقدينگي گريزان از 
تقويت بخش هاي مولد اقتصاد در حوزه محصولات 
اقتصادي در بازار ها شاهد بورس بازي هاي سرمايه 
هستيم. صاحبان سرمايه كه به خوبي از عدم تعادل 
در اقتصاد و بازارها اطلاع دارند، به ش��كل تقاضاي 
س��رمايه اي وارد بازارهايي چون مسكن، خودرو، 
موتورسيكلت، ارز، طلا و سكه و جواهرات مي شوند تا 

با نوسانگيري به سود هنگفت دست پيدا كنند. 
اين وضعيت در شرايطي در بازار ها رقم خورده است 
كه گاه ماليات پرداختي يك نيروي كار كه بخش 
مولد اقتصاد را تش��كيل مي دهد، از اشخاصي كه 
صاحبان ثروت هاي قابل ملاحظه هستند، بيشتر 
است. اين تقاضاي س��رمايه اي)عرضه خودروهای 
خارجی( در مواقعي كه در يك بازار كالايي بادوام و با 
نقدشوندگي و ارزش افزوده آتي عرضه مي شود خود 
را نشان مي دهد، كمااينكه امروز شاهد برتري تقاضا 
نسبت به عرضه  هزار خودروي خارجي مزايده اي در 

اقتصاد هستيم. 
   تعيين تكليف خودروهاي مزايده اي 

به گزارش نبض صنعت، سيدعبدالمجيد اجتهادي، 
رئيس سازمان اموال تمليكي در جلسه بازگشايي 
پيشنهادات ارائه شده در مزايده  هزارو40 خودروی 
خارجي مي گوي��د: »در تعيين تكلي��ف كالاهاي 
رس��وبي موجود در ام��وال تمليكي، ش��اهد ورود 
رئيس جمهور و رئيس قوه قضائيه بوديم كه تأثير 
بسزايي داشت. از جمله كالاهايي كه چندين سال 
در گمركات دپو شده بود، بحث خودروهاي مربوط 

به پرونده مطرح در دادگاه انقلاب بود.«
وي مي افزايد: »برخي خودروها اساس��اً مش��كل 
پلاك گذاري دارند اما اين خودروها چنين مشكلي 
را نداشتند و مسئله مربوط به احتمال قاچاق بوده 
اس��ت. طي بازديد رئيس جمهور از انبار س��ازمان 

اموال تمليكي، يكي از مواردي كه مورد توجه قرار 
گرفت، بحث نگهداري طولاني مدت خودروها بوده 
است. با هماهنگي ای كه انجام شد، شعبه 15دادگاه 
انقلاب طي تصميمي كه 29م��رداد1401 گرفته 
شد، مقرر شد  هزارو62 خودروی موجود به مزايده 

گذاشته شود.«
  58 دستگاه خودرو از ليست حذف شدند 

وي با بيان اينكه حدود 58 دستگاه خودرو به دليل 
مغايرتي كه در اطلاعات خودروها وجود داش��ت، از 
ليست مزايده خارج شدند، مي گويد: »اين موضوع 
سبب شد پارتي هاي آن دسته ابطال شود. در ادامه 
982خودرو ب��ه ارزش  هزارو809ميليارد تومان در 
مزايده قرار گرفت. در اين مزايده تعداد بازديدكنندگان 
از سايت ستاد دولت بيش از 2ميليون و178 هزار نفر 
بود، تعداد ثبت نام ها نيز برابر با 23 هزارو180نفر بوده 
است. افرادي كه پيشنهاد قيمت دادند حدود 13 هزار 
نفر بودن��د. از جمله ش��رايط لازم بحث ضمانتنامه 
15درصدي است كه بايد سپرده مي شد. بخشي از 
ضمانتنامه ها )حدود  هزار مورد( مشكل دارد كه بر 
اساس قانون اين افراد حذف خواهند شد. وديعه اي 
كه سپرده شده است حدود 3 هزارميليارد تومان بوده 
كه نيمي از آن به صورت نقدي بوده است. بر اساس 

مقررات بازگشايي آغاز خواهد شد.«
غلامي، معاون جمع آوري و فروش اموال تمليكي 
در ادامه اين جلسه مي گويد: »در تعيين و تكليف 
اين خودروها دو اتفاق مهم افتاد؛ اولين مسئله ورود 
مستقيم رؤساي دو قوه بود. همچنين يك تعامل بين 
اركان مختلف سازمان اموال تمليكي انجام شد. يكي 
از معضلاتي كه با آن مواجه شديم، اختلاف اطلاعات 
بين برخي خودروها با پرونده قضايي بود. 9 استان 
كش��ور درگير اين موضوع ش��دند تا توانستند كار 

كارشناسي مربوط به مزايده را انجام دهند.«

   ابهام در قيمت گذاري خودروهاي مزايده اي
همچنين پورياني، حاكم شرع و عضو هيئت عالي 
نظارت با بيان اينكه بر اساس جلسات برگزارشده 
مواردي از جمله قيمت گذاري بعضي از اين خودروها 
در استان ها دچار موضوعاتي بود، مي گويد: »به طور 
مثال يك خودروی پورشه ماكان 3/5ميليارد تومان 
قيمت گذاري ش��ده بود كه در بازار قيمت بس��يار 
بالاتري داشت. امروز شاهد بازگش��ايي مزايده ها 
هستيم و به همين دليل لازم است در اين خصوص 
شفاف سازي شود. همچنين از سوي برخي مراجع 
قضايي احكامي به نفع صاحبان خودرو صادر شده و 

لازم است در اين مورد نيز توضيحاتي ارائه شود.«
وي تأكيد مي كند: »ش��اهد هستيم مردم مراجعه 
مي كنند و ابهامات ممكن اس��ت س��بب شود در 
آينده مش��كلاتي براي قوه قضائيه و سازمان اموال 
تمليكي به وجود بي��اورد. در بازديدهايي كه انجام 
شد، ديديم كه مي شود مشكلات موجود سازمان 
اموال تمليكي با استفاده از ظرفيت دستگاه قضايي 

تا حدي برطرف شود.«
اجتهادي، رئيس سازمان اموال تمليكي در خصوص 
مواردي كه از سوي عضو هيئت عالي نظارت مطرح 
شده اس��ت، مي گويد: »يكي از مواردي كه در مورد 
آن بحث ش��د، قيمت خودروها بود كه در اس��تان 
خوزستان مطرح بود. با رايزني هايي كه اتفاق افتاده 
است، قرار شد اگر نيازي به تغيير قيمت نباشد، پارتي 
مربوط ابطال شود. در حوزه قانون مدني نيز دادستاني 
تهران در جريان موضوع قرار گرفته است. اعلام شد 
كه اگر مش��كلي وجود دارد، اي��ن خودروهايي كه 
احكامي دارند، از روند مزايده خارج شوند اما تاكنون 
پاسخي مبني بر اين مس��ئله دريافت نكرده ايم. با 
توجه به تدابير قاضي محترم براي جلوگيري از تباني 
در اين مزايده، شاهد حضور مداوم نماينده حفاظت 
اطلاعات قوه قضائيه و دستگاه نظارتي بوده ايم. در 
همين رابطه مي توان گفت اساساً امكان تباني در اين 

حوزه وجود نداشته است.« 
   ارائه 281پيشنهاد تنها از سوي يك شخص 

حقيقي
بر اساس آمار ارائه شده در اين جلس��ه بالغ بر 8 هزار 
تماس با مركز پاسخگويي سازمان اموال تمليكي در 
اين مدت انجام شده است. همچنين آمار بازديد سايت 
بي سابقه بوده و به 2ميليون و600 هزار مورد رسيده 
است. بالغ بر 12 هزار پيشنهاد براي اين تعداد پارتي 
ارسال شد. 6 هزار پيشنهاد از سوي 20 هزار ثبت نامي 
جديد بوده اس��ت. براي 2 هزارميليارد تومان ارزش 
كارشناسي اين خودروها، 3 هزار وديعه قرار داده شد. در 
يك روز نيز شاهد يك ميليون بازديد از سايت بوده ايم. 
صرفاً يك نفر شخص حقيقي براي 281 خودرو و يك 
ش��خص حقوقي نيز براي 258 خودرو درخواست 
ارسال كرده است. 10نفري كه بيشترين پيشنهاد 
را ارائه كرده اند، همگ��ي از مزايده گران حرفه اي و 
قديمي هستند كه از قبل در سامانه حضور داشته اند. 
ثبت نام 23 هزار نفر براي خريد هزارو40 خودروی 
خارجي به وضوح بيانگر ناكارآمدي سياستگذار در 
هدايت صحيح نقدينگي و سرمايه به بخش هاي مولد 
و توليدي اقتصاد است، در عين حال از برتري رشد 
نقدينگي نسبت به رشد اقتصادي و انباشت ثروت در 

بين طبقه اي خاص از سرمايه داران حكايت دارد.
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خوزس�تان،  بلوچس�تان،  و  سيس�تان 
خراس�ان رضوي، ته�ران و الب�رز از جمل�ه 
اس�تان هاي الگويي هس�تند ك�ه معضلات 
مس�كن،  آب،  نظي�ر  حاشيه نش�يني 
اش�تغال و مس�ائل بهداش�تي و فرهنگ�ي 
در آنه�ا ت�ا س�ال14۰۳ رف�ع مي ش�ود. 
به گزارش تس��نيم، مهدي غلامي، دبير قرارگاه 
سازندگي و محروميت زدايي بسيج كشور اظهار 
كرد: در موضوع محروميت زدايي، تمام طيف هاي 
جامعه مي توانند حضور و براي رفع محروميت ها 
در كشور و زيرساخت آبرس��اني و ساخت خانه 
محرومان مشاركت داش��ته باشند. در شرايطي 
كه جوانان و نوجوانان در چنين مناطقي حضور 
داشته باشند و طعم ش��يرين محروميت زدايي 
را بچش��ند، بيش��تر نيز پاي آرمان هاي انقلاب 
خواهند بود.  وي در ادام��ه به اقداماتي كه براي 
رفع محروميت  در منطقه حاش��يه  شهر چابهار 
انجام شده است اش��اره كرد و گفت: اين منطقه 
بزرگ ترين بخش حاشيه نشيني ميان شهرهاي 
كشور اس��ت كه از زماني كه س��ردار سليماني 
رئيس سازمان بسيج مستضعفين در اين منطقه 
حضور يافته اند، با تأمين اعتبارات دولتي ساخت 
مجموعه هزارواحدي در منطقه كپرنشين آغاز 
ش��ده اس��ت كه اكنون 50درصد نيز پيشرفت 
فيزيك��ي دارد.  غلامي ب��ا بيان اينكه ش��ركت 
بازآفريني شهري وزارت راه و شهرسازي متولي 
رفع مش��كلات حاشيه نش��ينان در ش��هرهاي 
مختلف است، گفت: با وجود اين، در دولت هاي 
مختلف توجه زيادي توسط اين بخش به معضل 
حاشيه نشيني نشده اما بسيج سازندگي به اين 
موضوع ورود كرده و اميدوار اس��ت ظرف مدت 
سه سال مشكل حاشيه نشيني در شهرهايي كه 

با بيشترين مشكل مواجه هستند، رفع شود. 
   طرحي براي ارتقاي معيشت و مهاجرت 

معكوس روستاييان
دبي��ر ق��رارگاه س��ازندگي و محروميت زدايي 

بس��يج كش��ور افزود: از س��ال98 تا امروز روند 
محروميت زدايي در كشور هوشمند شده است 
و موضوعات تأمين آب ش��رب، آب كشاورزي، 
مسكن مناطق محروم، راه روستايي و زيرساخت 
اشتغال در قالب برنامه جامع محروميت زدايي 
مردم پايه بس��يج در اولويت قرار گرفته اس��ت. 
بر اين اس��اس از س��ال99 ك��ه برنام��ه جامع 
محروميت زداي��ي مردم پاي��ه ابلاغ ش��د، چهار 
محور در اولويت اقدامات محروميت زدايي قرار 
گرفته است و موضوعاتي مانند آموزش، ساخت 
خانه بهداشت و مس��جد در اولويت هاي بعدي 
قرار دارد و حتي براي تحقق آنها از ظرفيت هاي 

مردمي نيز استفاده مي شود. 
    بسيج براي حاشيه نشيني برنامه دارد

وي خاطرنش��ان ك��رد: گروه ه��اي جه��ادي 
خدمات رسان بر اساس تخصص خود درجه بندي 
ش��ده اند تا در مناطق محروم كشور پروژه هاي 

موردنظر را با استانداردهاي لازم انجام دهند. 
دبير قرارگاه سازندگي و محروميت زدايي بسيج 

كشور اضافه كرد: در حوزه مسكن نيز به  عنوان 
نيروي اجرايي كنار دولت هستيم تا براي ساخت 
مس��كن اقدام ش��ود.  غلامي افزود: به موضوع 
حاشيه نش��يني در ش��هرها بايد توجه بيشتري 
ش��ود و آن را از مناطق محروم روس��تايي جدا 
ديد، در اين مناطق نيز مش��كلات زيادي وجود 
دارد كه به  درس��تي ديده نمي شود. 23ميليون 
حاشيه نش��ين در كش��ور وجود دارد كه از اين 
تع��داد 3ميليون آنها وضعيت مناس��بي ندارند.  
دبير قرارگاه سازندگي و محروميت زدايي بسيج 
كشور گفت: حاشيه نش��يني را حالا به  هر دليل 
كه در كش��ور به  وجود آمده اس��ت، بايد تبديل 
به فرصت كرد و نبايد آن را به  عنوان يك تهديد 
ديد كه اين هنر بس��يج است. شركت بازآفريني 
شهري براي حاشيه نشيني در شهرهاي مختلف 
مطالعات وسيعي براي هر منطقه انجام داده اما 
كمتر كار عملي و ريش��ه اي و همه جانبه در اين 
زمينه صورت گرفته است.  غلامي متذكر شد: در 
يك منطقه حاشيه اي، فرهنگسراي سه طبقه در 

حالي ساخته شده است كه مردم هنوز خانه براي 
اسكان خود يا به آب سالم دسترسي ندارند. پنج 
استان به  عنوان الگو مشخص شده اند كه ظرف 
مدت س��ه س��ال بايد معضلات حاشيه نشيني 
نظير آب، مسكن، اش��تغال و مسائل بهداشتي و 

فرهنگي در آنها حل شود. 
    رفع مش�كل حاشيه نش�يني در 5 استان 

كشور 
وي گفت: سيس��تان و بلوچس��تان، خوزستان، 
خراس��ان رضوي، ته��ران و الب��رز از جمل��ه 
استان هايي هس��تند كه بايد مش��كلات آنها تا 
سال1403 رفع ش��ود.  دبير قرارگاه سازندگي 
و محروميت زدايي بسيج كشور ادامه داد: براي 
رفع مش��كلات مناطق محروم كشور در بخش 
كش��اورزي نيز اقداماتي براي احي��اي قنوات و 
خاك كشاورزي و تأمين آب موردنياز در دستور 
كار قرار دارد.  غلامي اف��زود: در برخي مناطق 
محروم، تأمين آب كش��اورزي براي آنها از آب 
شرب نيز اهميت بيشتري دارد، زيرا از اين طريق 
مي توانند معيش��ت خود را بهبود دهند، بر اين 
اساس خود نيز براي عمليات و اقدامات آبرساني 

اقدام مي كنند. 
وي گفت: بر اس��اس همكاري اي ك��ه با كميته 
امداد وجود دارد، مقرر شده است طی مدت دو 
سال 40هزار واحد مسكوني در مناطق روستايي 
و محروم احداث شود. بنا به درخواست سازمان 
بهزيس��تي كش��ور نيز برنامه اي براي س��اخت 
مسكن مددجويان سازمان بهزيستي وجود دارد.  
دبير قرارگاه سازندگي و محروميت زدايي بسيج 
كش��ور گفت: براي ايجاد راه روستايي مجلس 
نيز س��هميه قير تهاتري )رايگان( را در اختيار 
ما قرار داده اس��ت تا عملي��ات تكميل راه هاي 
روستايي تسريع شود. در س��ال 1400، حدود 
هزارو200كيلومت��ر راه روس��تايي و جاده بين 
مزارع ايجاد شد كه اين اقدامات در سال جاري 

نيز ادامه دارد.   

مشكلحاشيهنشينيدر۵استانكشورتاسال۱۴۰۳رفعميشود
  گزارش  2

معاون توسعه روستايي رئيس جمهور خبر داد 
سرمایهگذاري1700میلیاردتوماني

وزارتجهاددرروستاهابرايآبخیزداري
معاون توسعه روس�تايي رئيس جمهور گفت: دولت سيزدهم براي 
توسعه مناطق روستايي و محروم برنامه هاي ويژه اي در حوزه مسكن، 
حمل ونقل و آبخيزداري دارد. معاون توسعه روستايي رئيس جمهور 
از سرمايه گذاري هزار و ۷۰۰ ميليارد توماني وزارت جهاد در روستا ها 
براي آبخيزداري خبر داده و معتقد است: در حوزه زيرساخت توليد و 
آبخيزداري اتفاق خيلي خوبي افتاده و با سرمايه گذاري فوق وزارت 
جهاد كش�اورزي يك ميليون و 1۰۰هزار هكتار را آبخيزداري كرده 
است.   در ميز اقتصاد رسانه ملي با حضور اميرحسين مدني، معاون 
توسعه روستايي موضوع اقتصاد روس�تا مورد بررسي قرار گرفت. 

    
در يك سال گذشته چه عملكردي وجود داشته است؟

طبق آمار سرشماري در سال 95، حدود 21 ميليون نفر يعني 26 درصد از 
جمعيت كشور در حوزه روستايي زندگي مي كنند كه تقريباً 27/5درصد 
توليد ناخالص كشور را مجموعه روس��تا انجام مي دهد، البته در حوزه 

توليد 53 درصد است. 
 چه تعداد روستاي معدني داريم؟

 11 هزار روستاي معدني در كشور داريم. در تقسيم بندي حوزه ناخالص 
داخلي، تقريباً 48 درصد به كش��اورزي، ح��دود 35 درصد به صنعتي و 
معدني، همچنين حدود 18 درصد به خدمات اختصاص دارد. بخشي از 
توليدات معدني ما در روستاها اتفاق مي افتد. در حوزه صنعتي و معدني 
حدود 36 درصد و در موضوع خدمات حدود 17 درصد است.  صرف توجه 
به بخش كشاورزي در روستاها يك باور غلط است چراكه با توجه به كاهش 
محدوديت هاي آبي در كشور گره زدن به اين بخش يك باور غلط است 
و بسياري از روستاهاي جنوب و جنوب شرقي كشور با توجه به كاهش 
كمبود آب بايد به سمت اس��تفاده از ظرفيت هاي معدني حركت كنند.  
ناحيه هاي صنعتي كه در مجاورت روستاها قرار دارند روستايي قلمداد 
مي شوند و اساساً بيشتر نيروي كار را روستاييان تشكيل مي دهند كه سهم 

مجموعه جي دي پي كشور محسوب مي شود. 
در حوزه برق روستايي چه اقداماتي انجام شده است؟

در حوزه هاي مختلف اتفاقات خوبي در روس��تاهاي كشور افتاده است، 
به طوري كه در حوزه برق 95 درصد روستاها كاملًا بهره مند هستند، در 
حوزه آبرساني آمار بالاي 85 درصد است، روستاهايي هم هستند كه داراي 
تنش آبي هستند، لزوماً اين نيست كه شبكه آبرساني نداشته باشند، شبكه 
آبرساني دارند، اما تنش آبي هم دارند كه اين تنش آبي به خاطر مباحث 

مختلف مانند نداشتن مخزن درست يا خط انتقال هاي فرسوده  است. 
 در حوزه راه روستايي و مسكن چه اقداماتي انجام شده است؟

در حوزه راه روستايي 78 درصد است كه نس��بت به آمارهاي دنيا آمار 
خوبي است، راه روس��تايي خيلي جاها نزديك 80 درصد آسفالت شده 
است، 90 درصد روستاها لوله كشي گاز شده اند، در حوزه مسكن روستاها 
نزديك 50 درصد مقاوم س��ازي شده است.  س��الانه بايد بنياد مسكن 
200 هزار واحد مسكوني در روستاها بسازد و به بهره برداري برساند كه 
در طول چهار س��ال به 800 هزارواحد مسكوني مي رسد كه با توجه به 

برنامه ريزي بنياد مسكن اين واحدها بايد ساخته شود. 
 در حوزه راه هاي روستايي و طرح هاي هادي چه برنامه اي 

انجام شده است؟
در حوزه طرح هاي هادي متأسفانه يك طرح جامع و بدون برنامه ريزي 
براي تمامي روس��تاها در نظر گرفته ش��ده اس��ت كه بايد اين طرح ها 

برنامه ريزي شود تا براي هر روستا يك طرح اجرا شود. 
 در حوزه مسكن روس�تايي بايد چه تعداد واحد مسكوني 

ساخته شود؟
امسال وام هاي 200 ميليون تومانی با سود مناسب به مسكن روستايي 
اختصاص داده شده است و به نظر مي رسد حداقل 200 هزار خانه بايد در 

روستا ساخته شود كه اين عدد قابل توجهي است. 
 چه تعداد از واحدهاي مسكن روستايي مقاوم سازي شده است؟

نزديك 50 درصد از خانه هاي روستايي مقاوم سازي شده است. با توجه 
به اينكه كشور ما درگير بلاياي طبيعي است، مناطقي كه بيشتر درگير 
اين موضوع هستند ميزان مقاوم سازي مس��كن مطلوب تر است و علت 
كندي در اين بخش، هزينه هاي بالاي آن است كه بخشي از تسهيلات در 
بحران ها به صورت بلاعوض پرداخت مي شود و بخش ديگر هم به دليل 
توان پايين اقتصادي روستايي است و يك فرد روستايي توان اقتصادي 
كمي دارد. اين مقدار همراه با آورده اي كه خود روس��تايي دارد و منابعي 
كه از محل تسهيلات ارزان قيمت در اختيارش قرار مي گيرد اين روند را 
مقداري كند مي كند.   دولت در حوزه مسكن طرح ويژه ای دارد، بخشي را 
خود بنياد مسكن انجام مي دهد، بخشي را هم مجموعه هاي جهادي مثل 
بسيج سازندگي، قرارگاه امام حس��ن)ع( و مجموعه سپاه تعهد كرده اند 
كه آنها عمدتاً در روستاها و شهرهاي زير 20 هزار نفر است كه اين خود با 
همكاري نهادهاست. كار مشتركي را نيز بنياد مستضعفان، ستاد اجرايي و 
مجموعه كميته امداد براي مسكن محرومان انجام مي دهند. اين حوزه ها، 
حوزه هايي است كه س��رعت خوبي دارند. اين حتماً شتابش شتاب قابل 
توجهی در اين دولت خواهد بود، به خاطر اينكه تعهد 4 ميليون مسكن در 

چهار سال را اين دولت داده است. 
 در حوزه آبخيزداري چه اقداماتي صورت گرفته است؟

در حوزه آب مديريت نادرس��تي داش��ته ايم و در موضوع آبخيزداري و 
آبخوانداري خيلي دچار مشكل هس��تيم و با توجه به اينكه كشورمان 
كشور خشكي اس��ت، در مناطق روستايي بيش��تر به ساخت مدرسه 
و مس��كن، برق و آب شرب رس��اني توجه كرده ايم، اما اگر با چند طرح 
آبخيزداري در اين مناطق مي توانستيم آنجا را از لحاظ اقتصادي رونق 
دهيم، يعني آب كشاورزي را تأمين می كرديم و شايد اين موضوع علت 

مهاجرت و عدم تعادل توازن جمعيتي روستاها باشد. 
 علت مهاجرت روستاييان چه بوده است؟

آمارها نشان مي دهد توليد كشور به روستا وابسته است و ما در سال هاي 
گذش��ته منابع خوبي براي زيرس��اخت هاي توليد و اقتصاد اختصاص 
نداده ايم و همين عامل مي تواند يكي از عوامل مهاجرت از روستاها باشد 
و عامل ديگر علاوه بر عامل اقتصادي، عامل فرهنگي است و ما برعكس 
ساير كشورهاي جهان در حوزه فرهنگ سازي و در حوزه اينكه هويت فرد 
روستايي بايد با سربلندي بگويد من روستايي هستم، همچنين   بايد در 
قوانين دست وپاگير ساخت خانه روستايي تجديدنظر شود، بايد به راه هاي 
حمل ونقل روستايي توجه شود چراكه نرخ تورم 40 درصد در حوزه شهري 
بوده، اما در روستا همين نرخ به 44/5درصد رسيده و علت اصلي آن مسائل 
حمل و نقل اس��ت.   در حوزه زيرساخت توليد و آبخيزداري اتفاق خيلي 
خوبي افتاد. سرمايه گذاري  هزار و 700 ميليارد توماني كه وزارت جهاد انجام 

داده يك ميليون و 100هزار هكتار را آبخيزداري كرده است. 
در حوزه محروميت زدايي چه اقداماتي انجام شده است؟

در حوزه بودجه محروميت زدايي از رق��م 19 هزار ميليارد تومان، تقريباً 
12 هزار ميلي��ارد تومان تخصيص يافت��ه بود، يعن��ي 60 درصد بودجه 
تخصيص يافته بود، منتها چقدر پيش��رفت طرح بوده، 22 درصد، يعني 
60 درصد تخصيص گرفته و 22 درصد پيش��رفت داشته است و دليلش 
هزينه شدن در شهرها بود و امسال دولت تكليف كرد بايد طرح ها در يك 
سامانه اي وارد شود و متناسب با پيشرفت هزينه بگيرد.  طبق برنامه ششم، 
بودجه روستايي و عشايري در قانون بودجه بايد تحت پيوست جداگانه 
تهيه و تصويب شود، اتفاق نيفتاده است و در شوراي عالي جهاد سازندگي 
نخستين جلسه اي كه در حضور رئيس جمهور تشكيل شد، يكي از مباحث 
همين بود. ما الان س��بد اقتصادي روس��تا را نمي دانيم چيست. يكي از 
تكاليفي كه در شوراي عالي جهاد سازندگي شايد با سازمان برنامه اتفاق 

مي افتد، اين است كه سال1401 بدانيم سهمش چقدر است.

اصلاحیهسیاستهايكلياصل۴۴
دردستوركاردولتقرارگرفت

رئيس سازمان خصوصي سازي از تصويب پيش نويس اصلاحيه سياست هاي 
كلي اصل44 قانون اساسي در كميسيون تخصصي اقتصاد دولت خبر داد. 
به گزارش پارس��ينه، بر اس��اس اعلام رئيس س��ازمان خصوصي سازي، 
پيش نويس اصلاحيه قانون سياس��ت هاي كلي اصل44 قانون اساسي در 
روز هاي اخير به تصويب كميسيون تخصصي اقتصاد دولت رسيده و اكنون 
منتظر تصويب در هيئت دولت است.  پيش از اين، سيداحسان خاندوزي، 
وزير امور اقتص��ادي و دارايي گفته ب��ود: در اين پيش نوي��س تمام روند 
واگذاري هاي 15سال گذشته سازماندهي شده است و نقاط قوتي كه بايد 
ادامه پيدا كند و نقاط ضعفي كه وجود داشته و موجب به وجود آمدن برخي 
آثار و پيامد هاي شديد اجتماعي و اقتصادي و حتي امنيتي و منطقه اي شده 
مورد بررسي قرار گرفته است.  وي تأكيد كرده بود: نقطه كانوني اين است 
كه تا حد ممكن به سمت كاهش رد ديون كه يكي از مشكلات از گذشته تا 
امسال بوده است، حركت كنيم. يكي ديگر از اصلاحات بحث پيمان مديريت 
است، به اين معنا كه مالك ش��دن بنگاه هاي دولتي پاداشي براي مديران 
بهره ور و سالم باشد. بعد از آنكه در عمل ثابت شد مديران مي توانند بنگاه هاي 
دولتي را با استاندارد هاي تخصصي و بدون مسائل و مشكلات و مفاسدي كه 
گاهي اوقات وجود داشته اداره كنند، انتقال مالكيت به آنها رخ خواهد داد. 
........................................................................................................................

۲۵درصدآبكشورتلفمیشود
در اي�ران بي�ش از 25 درص�د تلف�ات آب وج�ود دارد ك�ه از 
نظ�ر اس�تاندارد بين الملل�ي نباي�د بي�ش از 1۰ درص�د باش�د. 
جمال محمدولي ساماني، مدير گروه آب مركز پژوهش هاي مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو ي اختصاصي با خبرگزاري صدا وسيما، با اشاره به 
فرسوده بودن شبكه هاي آب و فاضلاب در كش��ور افزود: اين 25 درصد 
نقش اساسي در قيمت آب دارد كه موجب افزايش هزينه تمام شده آب 
در كشور مي شود.  وي همچنين افزود: در ايران تعيين الگوي مصرف آب 
و هزينه تمام شده آن بر عهده دولت و شركت آب و فاضلاب است. مدير 
گروه آب مركز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي در خصوص چگونگي 
محاسبه هزينه دفع فاضلاب در ايران هم گفت: در كشور هاي ديگر هزينه 
فاضلاب در قالب ماليات يا عوارض ش��هرداري ها از مصرف كننده گرفته 
مي ش��ود، ولي در ايران به صورت شفاف از مش��تركان گرفته نمي شود. 
محمدولي ساماني با اشاره به اينكه در ايران شركت آب و فاضلاب رقيبي 
ندارد و قيمت تعيين شده آن بلافصل است، افزود: براي شفاف شدن هزينه 
دفع فاضلاب بايد در مجموعه  ديگري غير از دولت و شركت آب و فاضلاب 

در قالب ماليات و روش هاي ديگر محاسبه شود. 
........................................................................................................................

درخواستوزیراقتصادازمدیرانبورس
راهكارهاي ميان مدت و بلندمدت حمايت از بازار سرمايه در نشست 
تخصصي وزير ام�ور اقتص�ادي و دارايي با رئيس س�ازمان بورس و 
مديران ش�ركت هاي بزرگ بورس�ي در وزارت اقتصاد بررسي شد. 
به گزارش ايسنا، سيداحس��ان خاندوزي، وزير امور اقتصادي و دارايي در 
نشستي با مديران هلدينگ هاي بورسي و فعالان بازار سرمايه با تأكيد بر 
ضرورت اتخاذ راهكارهاي بلندمدت براي حمايت از بازار سرمايه اظهار كرد: 
گرچه شرايط جهاني و عوامل خارجي بر وضعيت بازار سرمايه مؤثر است 
اما مديريت عوامل داخلي با نگاه بلندمدت نيز بايد معطوف به حمايت از 
بازار باشد.  وي با اشاره به نگاه مثبت و حمايت رئيس جمهور از راهكارهاي 
حمايتي از بازار سرمايه يادآور ش��د: براي نمونه موضوع اصلاح اساسنامه 
پالايشي و دارايكم  و همچنين موضوع واريزي ها به صندوق تثبيت بازار 
با گردش كاري سريع به سرانجام رسيد.  طبق اعلام وزارت اقتصاد، وزير 
اقتصاد از مديران بورسي خواست پيش��نهادات خود را براي راهكارهاي 
اصلاحي بازار سرمايه به صورت ميان مدت و بلندمدت به صورت فهرستي 
در اختيار دولت قرار دهند تا تدوين لايحه بودجه با نگاه به اين پيشنهادات 
در همكاري بين اركان دولت تدوين شود و نظارت پيشيني درباره عواملي 
صورت گيرد كه امكان تأثيرگذاري بر بازار س��رمايه را دارد.  همچنين در 
اين جلسه هلدينگ ها با اشاره به گزارش مثبت شركت ها و روند رو به رشد 
سودآوري شركت هاي بورسي با اختصاص منابعي جهت انتشار اوراق اختيار 

تبعي و حمايت از سهم هاي خود در بازار موافقت كردند. 
........................................................................................................................

وزیرصنعت:وارداتخودرو
ازهفتهآیندهآغازميشود

وزي�ر صم�ت ب�ا بي�ان  اينك�ه از هفت�ه آين�ده  واردات خ�ودرو 
آغاز مي ش�ود، گفت: نام نخس�تين اف�رادي كه تمام ش�رايط براي 
واردات خودرو را دارن�د، اعلام و كار واردات خودرو آغاز مي ش�ود. 
به گزارش تسنيم، فاطمي امين در بازديد از مراكز توليدي گلستان با اشاره 
به اينكه مصوب واردات خودرو گرفته شده است، اظهار داشت:  بيش از 300 
كسب وكار تقاضاي ورود خودرو را داشتند كه بعضي از اين شركت ها شرايط 
ورود خودرو را ندارند و در حال پايش شرايط كسب وكارها هستيم و بعد از اين 
مرحله شركت هايي كه شرايط واردات دارند، معرفي  خواهند شد.  وزير صنعت، 
معدن و تجارت با بيان اينكه  پالايش اين افراد بر اساس آيين نامه واردات خودرو 
مصوب دولت انجام مي شود، افزود: تا يكي دو هفته آينده شرايط افراد بررسي 
مي شود و نام نخستين افرادي را كه تمام شرايط براي واردات خودرو دارند 
اعلام و كار واردات خودرو آغاز مي شود.   وي درباره واحد هاي توليد نيز گفت : 
سرمايه در گردش و مواد اوليه و توليد س��ه مؤلفه است كه وزارتخانه دنبال 
مي كند و سال گذشته واحد هاي فولاد مدنظر ما بود كه بدون هيچ مشكلي و 
بدون سهميه بندي مواد اوليه در اختيار اين واحدها قرار گرفت.  وزير صمت 
تصريح كرد: در بخش پتروشيمي امسال برنامه داريم، با هماهنگي وزارت نفت 
تاكنون مشكلي در اين بخش نداشته  و در اكثر واحدها در اين بخش رشد توليد 

را داشته ايم. برنامه ما افزايش توليد و كنار آن تسريع در روند توليد است. 
........................................................................................................................

سكهبهكانال1۴میلیونبازگشت
همزمان با كاهش قيم�ت دلار در ب�ازار ارز، قيمت طلا و س�كه نيز 
در بازار س�بزه ميدان با كاهش همراه ش�ده اس�ت و هر قطعه سكه 
طرح جديد با قيمت 14 ميليون و 85۰ هزار تومان معامله مي ش�ود. 
محمد كشتي آراي در گفت وگو با تسنيم درباره وضعيت بازار طلا و سكه در 
روز جاري اظهار داش��ت: تعديل قيمت ارز و نرخ جهاني طلا در روز جاري 
باعث كاهش قيمت طلا و س��كه در بازار داخلي شده است.  اين فعال بازار 
طلا و سكه البته تأكيد كرد كه به دليل احياي مذاكرات و خبرهاي سياسي 
مثبت بازار طلا و ارز سير نزولي را پيش گرفته و احتمالاً تا دوشنبه همين 
روال قيمتي در بازار ادامه داشته باشد.  وي با اشاره به كاهش 38دلاري اونس 
طلا نسبت به هفته گذشته گفت: قيمت سكه طرح قديم با 200 هزار تومان 
كاهش به 14 ميليون تومان، سكه طرح جديد با 200 هزار تومان كاهش به 
14 ميليون و 850 هزار تومان، نيم سكه بهار آزادي با 100 هزار تومان كاهش 
به 8 ميليون و 150 هزار تومان، ربع سكه بهارآزادي با 50 هزار تومان كاهش 
به 5 ميليون و 200 هزار تومان و س��كه گرمي با 20 هزار تومان كاهش به 
3 ميليون و 80 هزار تومان رسيده است.  اين فعال بازار طلا و سكه همچنين 
تأكيد كرد كه همزمان با كاهش قيمت طلا و سكه در بازار، ميزان حباب 
سكه نيز كاهش يافته و از حدود يك ميليون و 500 هزار تومان به يك ميليون 
و 400 هزار تومان رسيده است، ضمن اينكه هر مثقال طلا نيز از 6 ميليون 
تومان به 5 ميليون و 930 هزار تومان و هر گرم طلاي 18 عيار از يك ميليون 
و 385 هزار تومان ب��ه يك ميليون و 370 هزار تومان كاهش يافته اس��ت. 
كشتي آراي گفت: با كاهش قيمت ها در بازار از ميزان معاملات نيز كاسته 

شده و خريد و فروش در بازار نسبت به هفته قبل كاهش يافته است.

 هادي غلامحسيني 
  گزارش  یک


